
A legnagyobb élmény: 
a szovjet ember 

Beszélgetés Sípos Géza elvtárssal a szegedi küldöttség 
odesszai látogatásáról 

Több mint tíz éve, hogy a 
két testvérváros, Odessza és 
Szeged minden esztendőben 
megtiszteli egymást hivata-
los delegációval is. Legutóbb 
— mint jelentettük — Sípos 
Géza elvtársnak, a Szeged 
városi pártbizottság titkárá-
nak vezetésével járt ott, a 
Fekete-tenger partján sze-
gedi küldöttség. Hazaérke-
zésük óta talán még arra 
sem volt idő, hogy minden 
üzenetet átadjanak, minden 
élményt szálára szedjenek. 
De a sajtónak engedtessék 
meg, hogy először kérdezze: 
mi hír Odesszában? Mi van 
az emlékek, élmények cso-
magjában? 

Egy szó 
varázsereje 

/ 
— Ez a tiz esztendő, a 

közvetlen barátkozás évei 
igen széles körűvé és ben-
sőségessé tették a két város 
kapcsolatait. Azzal kezdő-
dött, hogy ugyanúgy, mini 
az idén is, küldöttséget cse-
rélt Odessza és Szeged, ma 
viszont már társadalmi mé-
retű ez a kapcsolat, ez a ba-
rátkozás — mondja Sípos 
Géza. — Üzemek, intézmé-
nyek, egyetemek, iskolák 
keresték meg egymást a 
barátkozás és együttműkö-
dés szándékával, s ma már 
kölcsönösen érzik a kapcso-
lat melegét és közvetlen 
hasznosságát. S ami még 
ennél is több: kollektívák és 
személyek barátkozásává 
szélesedett a testvérvárosi 
viszony; érdeklődő és egy-
másra figyelő közösségek, 
családok, személyek levél-
váltásai, kölcsönös látogatá-
sai váltak rendszeressé, ér-
zelmileg is meghitté. 

— Odesszában már min-
denki tud Szegedről, s az 
emberek nagyon komolyan 
tisztelik ezt a barátságot. 
Amerre csak jártunk, min-
denütt tudtak a küldöttség-
ről, érdeklődtek, kérdezős-
ködtek Szeged iránt. És ez-
zel a magatartással nem-
csak hivatalos küldöttséget 
tüntetnek ki, hanem nagy 
figyelemmel vannak a sze-
gedi turistacsoportokra is. 
Szeged, szegedi — varázs-
ereje van ott ennek a szó-
nak. Aki innen utazik oda, 
biztos lehet abban, hogy él-
vezi az odesszaiak bizalmát, 
vendágszeretetét, azt a kész-
séget, hogy mindent meg-
mutassanak neki. Elhalmoz-
zák kedves figyelmességek-
kel, dús asztalt terítenek. 
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— Hogy mi hír Odesszá-
ban? A gyorsan fejlődő vá-
ros jegyeit hordozza, szün-
telen az építkezés, a fejlő-
dés. Magam többször is jár-
tam már ott, s így mérni 
tudom a változások aránya-
i t Űj lakónegyedek, gyárak, 
hatalmas új kikötő, talán a 
legnagyobb a Szovjetunió-
ban. Pár év után rá sem 
lehet ismerni egykori üze-
mekre, úgy megnőttek, 
megfiatalodtak. Évről évre 
nagyobb a forgalom, a vá-
ros élénksége. A hétszáz-
ezernyi lakosság nyáron 
egymilliónál többre szapo-
rodik a turistákkal, üdülők-
kel. S ez mind-mind új 
szín. Az alföldi embernek 
újra meg újra nagy élmé-
nye a tenger a maga nyüzs-
gő életével, hatalmas hajói-
val, s külön is kellemes, 
hazai hangulatot teremtő 
a Ganz-daruk erdeje a rak-
parton. A legnagyobb, leg-
szebb élmény minden kö-
zptt mégis maga a szovjet 
ember. A melegszívű, ki-
fogyhatatlan kedélyű, barát-
ságos és magabiztos munká-
sok, tengerészek. Azt hiszem, 
sohasem felejtjük el az I f j ú 
Lenin elnévezésű hajó sze-
mélyzetével való találkozá-
sunkat, gyárlátogatásainkat 
és beszélgetésünket Jur-
zsenko elvtárssal, az egye-
tem rektorával. Rendkívül 
gazdag érzelmi világú a 
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szovjet emberek nemzeti 
közössége, s ezekből az ér-
zelmekből a magyarokra 
szinte pazarlóan sok jut. Az 
embernek az az érzése tá-
mad, hogy akiért sokat ál-
doztak, az nagyon a szivük-
höz nőtt. 

— Olyan tulajdonsága ez 
a szovjet népnek, amelyet 
örökölt. Megfigyelhettük 
generációról generációra 
gyermekinézményekben, út-
törőtáborokban, hogy a 
szovjet fiatalok nevelésé-
ben igen sok az érzelmi 
elem. Ünnepségeik bensősé-
gesek, melegek, a felnövő 
nemzedékek szemében a leg-
természetesebb érzés a haza 
szerelete, a szocialista ha-
za polgárának lenni erkölcsi 
rang, amely ehhez méltó 
magatartást, öntudatot kö-
vetel. Azt hiszem, ebben na-
gyon sokat tanulhatunk 
szovjet barátainktól. 

A jubileum 
jegyében 

— Odessza most, miként 
az egész Szovjetunió, az Ok-
tóberi Forradalom nagy ju-
bileumának lázában ég. Leg-
nagyobb és egyúttal legben-
sőbb ünnepük közeledtének 
jegyében zajlik minden: a 
munka, az építés, a teljes 
élet. Valamennyi közösség 
igazán méltót akar produ-
kálni, s az ettől indíttatott 
igyekezet erdeményei szem-
mel láthatók. Űj üzemeket, 
lakónegyedeket avatnak, 
most újítják fel gyönyörű 

operaházukat, versengenek 
az elsők erkölcsi rangjáért. 
Készülődésükről, sikereikről 
és gondjaikról szívesen és 
optimizmussal beszélnek, ba-
rátaikkal megosztják örö-
meiket és gondjaikat. ' Így 
például Szeged is kapott 
még egy meghívást: vala-
mennyi testvérvárosának 
küldöttségét meghívta 
Odessza a Nagy Októberi 
Szocialista Forradalom ün-
nepségsorozatára a hős vá-
rosba. 

— Az emlékek, élmények 
csomagjában igen sok az el-
mondanivaló. De hadd em-
lítsek meg még csak egyet-
len momentumot: küldött-
ségünk látogatása ismét elő-
segítette a két nép, a két 
város barátságának további 
fejlődését. Sok-sok régi ba-
ráttal találkoztunk és sok új 
barátot szereztünk mind 
Szegednek, mind a népeink 
közötti barátság eszméjé-
nek. 

Sokszor közbe kérdeztem, 
míg Sípos Géza ezeket el-
mondta. Ilyeneket is: Nem 
találkoztak-e véletlenül a 
Budapest tankhajó kapitá-
nyával? Voltak-e a Cserno-
morec halászkolhozban? És 
az a fiatalember, az a Kom-
szomol-titkár ott Ilji-
csovszkban . . . ? S kiderült: 
ők ott, az odesszaiak ugyan-
így kérdeznek szegedi isme-
rőseikről, barátaikról. Ezek 
az apróságok is mondanak 
valamit, ha meggondoljuk, 
hogy tizenkét éve, a barát-
kozás kezdetén, még lexiko-
nokból, meg baedekerekből 
kezdtünk egymásról tájéko-
zódni. 

SZ. S. I. 

Szeged — Odessza interviziős 
műsor 

A Nagy Októberi Szocia-
lista Forradalom közeledő 
50. évfordulója tiszteletére a 
magyar és az odesszai tele-
vízió-stúdió kétórás műsort 
sugároz a két testvér város 
barátságáról. A szeptember 
24-én délután 4 órakor kez-
dődő adást az Intervízió is 
átveszi. 

A műsorra már mindkét 
városban folynak az előké-
születek. Az érdekesnek 
ígérkező adásban ugyanis 
felváltva láthatunk majd 
képsorokat, riportokat, mű-
sorszámokat Szegedről és 
Odesszából, sőt a televízió 
képernyőjén a két^város la-
kosai közül beszélgetéseket 
is folytatnak majd. A tele-
víziós kamera ellátogat a 
szegedi Odessza városne-
gyedbe és az odesszai Sze-
ged utcába egyaránt. A két 
város több testvérintézmé-
nye köszönti majd egymást, 
s kölcsönösen műsorszámo-
kat küldenek. Ezeket a Sze-
gedi Nemzeti Színház zene-
kara és balettegyüttese, az 
ÉDOSZ népi tánccsoportja, 

a Szegedi Tanárképző Fő-
iskola női kara, a Radnóti 
Miklós gimnázium énekkara, 
a Hulin dzsessz trió mutat-
ja be. Köszönti a két vá-
ros lakosságát dr. Biczó 
György, a Szeged mj. váro-
si tanács vb elnöke és Lá-
zár Zajarnij, az odesszai ta-
nács vb elnöke, a két város 
ifjúságát pedig dr. Földi 
Gábor, a KISZ szegedi vá-
rosi bizottságának titkára és 
Jurij Petropavlovszkij, a 
Komszomol odesszai titkára. 
Külön .érdekessége lesz a 
közvetítésnek, hogy az 
odesszai tv-stúdióba meg-
hívnak több olyan egykori 
szovjet katonát, akik részt-
vettek Szeged felszabadítá-
sában. 

A műsort magyar részről 
Békés József, a televízió if-
júsági osztályának h. veze-
tője szerkeszti, rendezője 
pedig Pauló Lajos, tv-ren-
dező. Az összekötő szöveg-
könyvet dr. Lőkös Zoltán, a 
Dél-Magyarország főszer-
kesztője írja. Riporterként 
Moldoványi Ákos, a tele-
vízió közismert fiatal mun-
katársa működik közre. 

Közelebb az igénvekhez 
AZ ÜZLETHÁLÓZAT fej-

lesztési tervével kapcsolat-
ban beterjesztett jelentés és 
a vitában részt vevő felszó-
lalók is hangsúlyozták, hogy 
ez a munka jelentős város-
politikai kérdés,. mivel 
amellett, hogy kihat az áru-
forgalom alakulására, szoros 
összefüggésben van a vá-
rosrendezés és a városfej-
lesztés célkitűzéseivel is. Az 
utóbbi évtizedben, de külö-
nösképpen az elmúlt egy-két 
évben a korábbi esetlegessé-
get egyre inkább a tervsze-
rűség váltotta fel. Ennek 
eredménye, hogy felépültek 
olyan korszerű üzletek, mint 
amilyen az Odessza-lakóne-
gyedbeli ÁBC, a Tisza Áru-
ház, s több új vendéglő, va-
lamint az is. hogy elterjedt 
az önkiszolgáló rendszer. 

Ez a fejlődés azonban 
még mindig elmaradt a for-
galom fejlődésétől. Az élel-
miszerüzletek egy része ki-
csi, kevés az iparcikkeket — 
különösen a villamossági és 
műszaki, az illatszer, az 
üveg és a papírárukat — 
forgalomba hozó üzlet a vá-
rosban. Zsúfoltak a vendég-
lők, cukrászdák, tej ivók. 
Kevés a szállodai szoba is. 
A magánházakkal beépült 
városrészekben alig van 
bolt. 

A kereskedelmi hálózat 
további fejlesztésénél tekin-
tettel kell lenni arra, hogy 
Szeged gyors ütemben ipa-
rosodik, a város lakóinak 
száma évről évre növekszik. 
Tehát az eddiginél átgon-
doltabb, tervszerűbb munká-
ra van szükség a harmadik 
ötéves terv hátralevő évei-
ben. Üj lehetőségek is ren-
delkezésre állnak a gazda-
sági mechanizmus reformja 
irányelveinek megfelelően. 
Ezek között első helyen áll 
a többszektorú kereskede-
lem behatolása a kereske-
delmi életbe: az a vállalko-
zás részesül előnyben, 
amely jobb árufelhozatalt és 
gazdaságosabb kereskedelmi 
ellátást eredményez. A 
többszektorú kereskedelem 
már meg is jelent Szege-
den: ipari üzemek, nagyke-
reskedelmi vállalatok, érté-
kesítési szövetkezetek, ter-
melőszövetkezetek nyitottak 
üzleteket a közelmúltban. 
Előnye elsősorban a több 
és jobb minőségű áru. na-
gyobb választék. A Dél-Ma-
gyarországban már több íz-
ben szószólói voltunk an-
nak, hogy a többszektorú 
kereskedelem révén kibon-
takozó egészséges verseny az 
eddigieknél iobban alkalmas 
a vásárlók igényeinek mind 
tökéletesebb kielégítésére. 
Nyilvánvaló azonban, hogy 
gvors eredményt nem vár-
hatunk. bár a változás első 
jelei máris érzékelhetők. 

Természetesen szükség 
van ezentúl is új üzletek 
nyitására. A külső városré-
szekben elsősorban olyan 
boltok kellenek, melyekben 
árusítják az összes alapve-
tő élelmiszert és az apró 
iparcikkeket is, melyekért 

A kereskedelmi hálózat fejlesztéséről 
tárgyalt a városi tanács vb ülese 

A Szeged m. j. városi tanács végrehajtó bizottsá-
ga tegnap, kedden ülést tartott. Az ülésen részt vett 
Perjési László, az MSZMP Szeged városi bizottságának 
első titkára is. A végrehajtó bizottság Farsang Lász-
lónénak, a tanács vb kereskedelmi osztálya vezetőjé-
nek előterjesztésében megtá rgyalta a szegedi üzlethá-
lózat 1970-ig szóló fejlesztési tervinek célkitűzéseit. Az 
ülés a tervezetet elfogadta, és utasította a kereskedelmi 
osztályt, hogy a fejlesztés pontos, időben is meghatá-
rozott tervezetét a következő ülés elé terjessze be. A 
végrehajtó bizottság ezután jóváhagyta a tanács 1968— 
70. évi tervjavaslatát, majd egyéb ügyeket tárgyalt. 

nem érdemes a városba be-
szaladgálni. A közlekedési 
kulcspontokon jöhetnek szá-
mításba az ÁBC-áruházak, a 
belvárosban pedig elsősor-
ban a boltok specializálásá-
ra van szükség, hiszen egész 
Szegeden nincs például tv-
szaküzlet, hiányzanak a tej-, 
a hús- vagy a sütőipar va-
lamennyi termékét árusító 
boltok is. Az újszerű ki-
szolgálási módszerek — s 
ezeken nem szabad csupán 
az önkiszolgálást érteni — 
elősegíthetik, hogy az embe-
rek kényelmesebben, gyor-
sabban vásároljanak. 

A HÁLÓZATFEJLESZ-
TÉSNEK több útja-módja 
képzelhető el. Minden bi-
zonnyal a legolcsóbb közü-
lük a meglevő üzletek tel-
jesebb kihasználása. Csak 
nemrég írtuk meg lapunk-
ban, hogy például különféle 
ürügyekre hivatkozással a 
Szőke Tisza fedélzetén nem 
szolgálnak fel ételeket, a 
Tisza-étterem galériáját egy-
általán nem is használják. 
Nagyon vontatottan halad a 
régen üzletként szolgáló, de 
manapság másra használt 
helyiségek visszaalakítása, 
holott ezzel szintén arány-
lag gazdaságosan és gyorsan 
lehetne üzleteket nyitni. 

DRÁGÁBB MÓDSZER, de 
feltétlenül szükséges új üz-
letek építése és berendezé-
se. A harmadik ötéves terv 
idején, tehát 1970-ig a ter-
vek szerint ÁBC-áruház ke-
rül a Tarjánban épülő új 
nagy lakótelepre, valamint a 
Klapka térre és az Odesszai 
körútra. Élelmiszerüzlet nyi-
tására készülnek a Petőfi 
Sándor sugárúton és az Os-
kola utcában. A városellátó 
szövetkezet a Széchenyi té-
ren és a Kossuth Lajos su-
gárúton szándékozik boltot 
nyitni. A Marx téri piacra 
pavilonsort terveznek. Gya-
rapszik a vendéglátóhelyek 
száma is: a Károlyi utcá-
ban és a Bécsi körúton 
bisztró, a Tarjántelepen és 
az Odesszai körúton étte-
rem-eszpresszó, a Csap ut-
cában kisvendéglő, a Bé-
csi körúton cukrászda épí-

tése került szóba. Idén 
ősszel kezdik meg a Royal-
szálló felújítását és bővíté-
sét. A vendéglátó és az ide-
genforgalmi hivatal motelek 
építésére készül. A végre-
hajtó bizottság tegnapi ülé-
rén úgy határozott, hogy a 
MÉSZÖV az általa kért fel-
tételek figyelembevételével 
is felépítheti új vendéglő-
jét a partfürdőn. Ezzel te-
hát pontot tettek annak a 
vitának a végére, melyről 
éppen keddi topunkban szá-
moltunk be olvasóinknak. 

Érdemes felsorolni a bel-
városba tervezett új ipar-
cikk boltokat is. A Lenin 
körúton üveg- és sportszer-
boltot, a Bajcsy-Zsilinszky 
utcában rövidáru üzletet, a 
Mikszáth Kálmán utcában 
papírboltot, valamint nép-
művészeti boltot szánnak a 
már felépült, illetve a majd 
felépülő új lakóházak föld-
szintjére. A Minőségi Ci-
pőgyár a Széchenyi téren, a 
MÉSZÖV a volt Párizsi áru-
ház helvén rendez be üzle-
tet. Utóbbi gyermekruháza-
ti cikkeket árusít majd. A 
Kárász utcai lakástextil üz-
let helyére villamossági 
szakboltot szándékoznak he-
lyezni. Az elkénzelések sze-
rint a BÜTORÉRT a Ká-
rász utcából tovább költö-
zik a Dugonics térre, a ci-
pőnasvkereskedelmi válla-
lat által eddig elfoglalt üz-
lethelyiségbe. s helvén eset-
leg a I.uxus Áruház ren-
dezkedik be. 

ET.0SEC.fTI majd az üz-
lethálózat fejlesztését az is, 
hogy a BÜTORÉRT, vala-
mint a Csongrád megyei 
Vegyesiparcikk Kiskereske-
delmi Vállalat a közeljövő-
ben raktárakat épít magá-
nak. Az így felszabaduló 
helyiségeket is hasznosítani 
kívánják: a DÉLTEX Kele-
men utcai központja helyér 
reggeli zőhely, a Híd utcai 
konfekcióraktár helyén ve-
gyesiparcikkeket árusító bol-
tot rendeznek be. Készül- • 
nek a Vii-ág-cukrászda to-
vábbi bővítésére is, ha az 
állami szabóságot megfele-
lő helyre tudják költöztet-
ni. 

Fehér Kálmán 

Községpolitika a járásban 
A Csongrád megyei tanács vb ülése 

A Csongrád megyei tanács 
végrehajtó bizottsága tegna-
pi, keddi ülésén megtárgyal-
ta a szegedi járási tanács 
vb legutóbbi két évben vég-
zett szervező, irányító és el-
lenőrző tevékenységét. 

A megyei tanács végrehaj-
tó bizottsága a jelentés és az 
elhangzott felszólalások alap-
ján megállapította hogy a 
szegedi járás területén a kí-
vánalmaknak megfelelően 
érvényesül a párt. és a kor-
mány politikája és a felettes 
szervek határozatainak vég-
rehajtása. 

A megyei tanács végrehaj-
tó bizottsági ülésén a leg-
több szó esett o községpoli-
tikai munkáról és a község-
fejlesztési tevékenységről, 
ezzel kapcsolatban az e cél-
ra létesített pénzügyi alapok 
felhasználásáról. S bár 1965 
óta a szegedi járás községei-
ben a KÖFA 80 százalékát 
kommunális beruházásokra 

fordították, az eredmények 
nem kielégítöek. Ugyanis 
különböző okokból a fel-
használt összeg évek óta jó-
val kevesebb annál, mint 
ami rendelkezésre áll. A já-
rási tanács végrehajtó bizott-
ságának jelentése szerint a 
községek évről évre 10—12 
millió forintot visznek at a 
következő évekre s ez az 
akkumuláció ellentétben áll 
a községfejlesztési alapok 
rendeltetésével. 

A KÖFA-val való éssze-
rűbb gazdálkodást több in-
tézkedés segíthetné elő. Le-
hetővé kellene tenni minde-
nekelőtt, hogy a felhasználá-
si tervet, illetve annak jóvá-
hagyását a községek időben, 
a gazdasági év elején meg-
kapják. Mert ha csak az év 
második negyedében van 
meg a jóváhagyás, már 
sem építési anyaghoz, 
sem a kivitelezést elfo-
gadó vállalkozóhoz nem jut-
nak hozzá egykönnyen. 
Egyébként is — s ez szintén 

súlyos gond — a községek 
járdáinak, utainak, közmű-
veinek és középületeinek 
megépítéséhez, felújításához 
és bővítéséhez alig akad ki-
vitelező. Szórványosan ala-
kulgatnak a járásban úgyne-
vezett házilagos brigádok — 
a kisteleki már a környék-
ben is vállal munkát — 
azonban hasonló kivitelező 
egységek szervezése megfele-
lő biztatás híján vontatottan 
halad. Tápén, Bordányban és 
Mórahalmon vették tervbe 
legújabban ilyen brigádok 
létrehozását. Célszerű lenne 
— s erre javaslat hangzott el 
a megyei tanács vb-ülésén — 
ha a járási tanács végrehaj-
tó bizottsága járási szintű ki-
vitelező vállalatot vagy társu-
lást hozna létre, amely a 
községek kommunális igé-
nyeit szervezetten elégítené 
ki. 

Ehhez az elképzeléshez le-
hetne kapcsolni azt a másik 
javaslatot is, hogv tegyék 
lehetővé a községfejlesztési 
alapon levő összegek köl-
csönadásit a községek között. 

K. J. 
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